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ایران و آمریکا حال در شرایطی به پیشواز 
دور چهارم مذاکرات می روند که به نظر می 
رسد دستکم ترامپ از نتایج حاصل تاکنون 
آن قدر رضایت دارد که عصر روز یکشنبه 7 
اردیبهشت در جمع خبرنگاران بگوید که 
»مذاکرات میان آمریکا و ایران خوب پیش 
می رود و تقریبا مطمئن است که با تهران به 

توافق خواهد رسید«.
سخنانی که بسیاری آن را تعبیر به ادامه 
روند مذاکراتی دانسته اند که گویا چندان 
به مذاق تندروها خــوش نیامده و برخی 
تحلیل گران سیاسی نیز سخنان یکشنبه 
شــب بنیامین نتانیاهو به عنوان نخست 
وزرِ اسرائیل را واکنشــی تند و لجبازانه با 

پیشرفت مذاکرات دانسته اند.
در شرایطی که مذاکرات ایران و آمریکا، 
پس از سه دور گفت وگو در مسقط و رم، به 
مرحله ای حساس رسیده و جدیت هر دو 
طرف، ورود به مباحث فنی، و توافق برای 
ادامه مذاکرات، نشــانه هایی از پیشرفت 
محتاطانه را نمایان می ســازد، گویا بیش 
از همه ایــن روند باعث نگرانی نخســت 
وزیر اسرائیل شــده است. هر چند اکنون 
نیز اختلافات در موضوعات کلان و جزئی 
همچنان پابرجاست و موفقیت مذاکرات 
نیازمند تفاهمات کلی و تأمین خواسته های 
هر دو طرف است اما آنچه مسلم است، ادامه 
تلاش های دیپلماتیک برای دســتیابی 
به توافقــی پایدار و عادلانه اســت که هم 
نگرانی های ایران و هم دغدغه های آمریکا 

را برطرف کند.

اظهارات پرخاشگرانه نتانیاهو 
درباره مذاکرات 

در این بین اما بنیامیــن نتانیاهو روز 
یکشــنبه گفته که هرگونه توافق میان 
واشــنگتن و تهران باید شــامل برنامه 
موشــک های بالســتیک و برچیــدن 
زیرســاخت های هســته ای ایران شود. 
نتانیاهو همچنین از اقدام اســرائیل برای 
جلوگیری از فــرود هواپیما های نیروی 
هوابرد ایران در دمشق پیش از سقوط اسد 

پرده برداشت. 
 نتانیاهو هم چنیــن درباره مذاکراتی 
که از اســاس به او هیچ ارتباطــی ندارد 
نیز گفــت: »به نظر من بایــد جلوگیری 
از توســعه موشک های بالســتیک را در 
این توافق بگنجانیم. فکر می کنم این دو 
الزام های توافق هستند. به دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا گفتم که امیدوارم 
مذاکره کنندگان همین هدف را در دستور 

کار داشته باشــند. ما در تماس نزدیک با 
ایالات متحده هستیم. اما من گفتم که به 
هر طریق ممکن، ایران به سلاح هسته ای 

دست نخواهد یافت.« 
این سخنان نخســت وزیر اسرائیل در 
شرایطی بیان می شــود که پیش از این 
عباس عراقچی، وزیــر خارجه جمهوری 
اســلامی ایران بارها تاکید کرده است که 
توانایی غنی ســازی اورانیــوم خط قرمز 
ایران در مذاکرات هسته ای است. عراقچی 
همچنین  تاکید کرده کــه مذاکرات در 
جریان میان تهران و واشنگتن تنها در مورد 
برنامه هسته ای و رفع تحریم ها است. وزیر 
امور خارجه ایران مکــرر گفته که برنامه 
موشــکی ایران توان دفاعی کشور است و 
تهران درباره توان دفاعی مذاکره نمی کند. 
اما نتانیاهو در اظهاراتی کاملا مغرضانه 
و احتمالا برای تحریک تندروها در تهران و 
واشنگتن  بار دیگر مدل لیبی را »تنها توافق 
خوب« دانسته و گفت: »یک توافق بد به 

مراتب بدتر از توافق نکردن است.« 
نخســت وزیر اســرائیل همچنیــن 
مدعی شد که اقدامات مخفیانه اسرائیل 
طی سال های گذشــته برنامه هسته ای 
جمهوری اسلامی ایران را یک دهه عقب 

انداخته است. 
نکته این است که درباره این اظهارات 
تازه نتانیاهو پیش از این نیز پاسخ داده شده 
و این که چرا مدل لیبی درباره ایران نه تنها 
مردود که از اساس قابل اجرا نیز بارها مورد 
تاکید قرار گرفته اســت. در این بین باید 
توجه داشــت که منابع خبری نیز تاکید 
داشته اند که طرف های آمریکایی با سطح 

غنی سازی ایران دستکم تا سطح تصویب 
شده در برجام نیز موافقت داشته اند و هر 
چند این منابع به صورت رســمی خبری 
اعلام نکرده اند اما از رسانه های مختلف با 

منابع متفاوت این مساله تایید شده است.

پاسخ های پیاپی به سخنان نتانیاهو 
اما تنها ساعاتی پس از انتشار اظهارات 
نخست وزیر اســرائیل مبنی بر ضرورت 
»برچیدن زیرساخت های هسته ای ایران«، 
مقامات ایران به شدت به سخنان او  واکنش 
نشــان دادند و عباس عراقچی، وزیر امور 
خارجه ایران، از »وقاحت« بنیامین نتانیاهو 

سخن گفت. 
ســید عباس عراقچی روز دوشــنبه 
در اکانت خود در شــبکه ایکس و به زبان 

انگلیسی در نوشت: 
»خیال پردازی اسرائیل که تصور می 
کند می تواند به ایران دیکته کند چه کاری 
انجام دهد یا ندهد، چنان با واقعیت فاصله 
دارد که ارزش پاســخگویی ندارد.  با این 

حال، وقاحت نتانیاهو قابل توجه است که 
می خواهد به رئیس جمهور ترامپ دیکته 
کند که در دیپلماسی خود با ایران چه کاری 

می تواند یا نمی تواند انجام دهد!
متحدان نتانیاهو در تیم شکست خورده 
بایدن که در دستیابی به توافق با ایران ناکام 
ماندند- خیلی راحت مذاکرات غیرمستقیم 
ما با دولت ترامپ را به اشتباه به عنوان یک 

برجام دیگر جلوه می دهند.«
او در بخــش دیگری از نوشــته خود 
افزود:»اجازه دهید صریح باشم: ایران به 
اندازه کافی قدرتمند و به توانمندی های 
خود مطمئن اســت کــه هرگونه تلاش 
بازیگران خارجیِ بدخواه برای خرابکاری 
یا دیکته کردن در سیاســت خارجی اش 
را خنثی کند. تنهــا امیدواریم همتایان 
آمریکایی ما نیز به همین اندازه اســتوار 
باشــند. نه تنها هیچ گزینــه نظامی، که 
قطعاً هیچ راه حل نظامــی وجود ندارد. به 
هرگونه حمله بلافاصله پاسخ مشابه داده 

خواهد شد.«
وی در همچنیــن در واکنــش بــه 
تهدیدهای نظامی نوشــت: »بسیاری از 
ایرانیان دیگر مطمئن نیستند که برجام 
کافی باشد. آن ها به دنبال منافع ملموس 
هستند. هیچ چیز که متحدان نتانیاهو در 
تیم شکست خورده بایدن بگویند یا انجام 
دهند، این واقعیــت را تغییر نخواهد داد. 
نه تنها هیچ گزینه نظامی، که قطعاً هیچ 
راه حل نظامی وجود ندارد. به هرگونه حمله 

بلافاصله پاسخ مشابه داده خواهد شد.«
پاسخ های دیپلماتیک عباس عراقچی 
اما در چند بخش حائز اهمیت است. او در 

اقدامی صحیح اول حساب آمریکا و اسرائیل 
را دستکم در مذاکرات از هم جدا می کند و 
از ســوی دیگر به نوعی نتانیاهو را دخالت 
گر در مذاکره ای مــی خواند که حق ورود 

به آن را ندارد. 
وزیــر خارجه ایــران هــم چنین با 
هوشمندی بســیار مشخص می کند که 
ملت ایران دیگر به برجام هم راضی نیست و 
منافع مشخص تری از توافق تازه می خواهد 
و هم چنین تهدیدها را با زبان مسلح پاسخ 
می دهد و به نوعــی نه فقط به نتانیاهو که 
مذاکره کنندگان نیز خبر می دهد که ایران 
ترسی برای ورود به یک تنش نظامی تمام 
عیار و این خود گزینه ای برای امتیاز گیری 
این بار ایران روی میز مذاکره با آمریکایی 

ها است.

واکنش سخنگوی وزارت خارجه
واکنــش ســیدعباس عراقچی تنها 
واکنش به اظهارات ستیزه جویانه نتانیاهو 
نبود و اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت 
امور خارجه ایران نیز روز دوشنبه درباره 
گفتگوهای غیرمســتقیم جــاری میان 
ایران و آمریکا و خــط قرمز ایران گفته که 
: »ورود به جزئیات هــر مذاکره ای باید در 
چارچوب کلیاتی باشــد که طرفین آن را 
مورد توافق قرار داده اند. بنابراین در جزئیات 
تفاهم نخواهد شد مگر این که چارچوب 
کلی مدنظر ایران در آن لحاظ شود. خط 
قرمزهای اشــاره شده بخشــی از اصول 
مذاکراتی ایران بوده و مسائل پیرامون آن 
قطعا با جدیت دنبال خواهد شــد.« وی 
هم چنین افزود: »غنی سازی در داخل و 
رفع موثر تحریم ها خط قرمزهای ایران در 

مذاکرات با آمریکا هستند.«
بقایی با اشاره به »تهدیدات« مقامات 
اســرائیلی علیه ایران  نیز گفــت: »قطعاً 
این مقامات بهتر از هر کسی می دانند که 
هرگونه ماجراجویی هرگونه اقدام غلطی 
علیه جمهوری اســلامی ایران با پاســخ 

کوبنده مواجه خواهد شد.«
در این بین علی شمخانی دبیر پیشین 
شــورای عالی امنیت ملی، نیز به تهدید 
های اخیر نتانیاهو علیه ایران، در شــبکه 
اجتماعی ایکس واکنش نشان داد و با طرح 
یک پرسش نوشــت:»نتانیاهو گفته: ما 
راکتورهای هسته ای ایران را نابود می کنیم 
و هیچ چیزی کمتــر از نابودی کامل توان 
هسته ای ایران قابل قبول نیست.تبعات 
این اقدام برای اسرائیل خارج از تصور است 
اما سوال: آیا این تهدیدات ناشی از تصمیم 
مستقل اسرائیل است،یا هماهنگ با ترامپ 

و پیشبرد مذاکرات با ایران؟«

چیدن حواشی روی میز مذاکره 
اشاره شــمخانی البته باید مورد توجه 
قرار بگیرد که آیا این واکنش او در راستای 
تشویق به ترک میز مذاکره است یا همان 
روندی را پی می گیرد که وزیر خارجه ایران 

با هوشمندی انجام داده است؛ جدا کردن 
حساب نتانیاهو از ترامپ و حتی در برابر هم 

قرار دادن دو رئیس دولت!
به نظر مــی رســد روش دیپلماتیک 
عراقچی در آســتانه دور چهارم مذاکرات 
در برابر نتانیاهو را می توان روشی درست 
برای کنترل و مهار تندرویی ها و افراطی 
گرایی این نخست وزیر مخالف توافق و البته 
سود بردن از احساس گرایی ترامپ دانست؛ 
چرا که رئیس جمهور آمریکا از این که مورد 
خطاب برای تعیین تکلیف قرار بگیرد بیزار 
است و نتانیاهو درباره مذاکره ای که پیش از 
این گفته شده حقی درباره آن ندارد ، برای 
دولت آمریکا تعیین تکلیف کرده اســت. 
عراقچی نیز دقیقا به درســتی از همین 
بخش سعی کرده به نتانیاهو و امیال ضد 

ایرانی او ضربه بزند.
این نیز در حالی رخ می دهد که ترامپ 
به نوعی از دسترسی فوری به صلح میان 
اوکراین و روسیه ناامید شده و شاید برای 
او اکنون مذاکره با ایران بتواند دست آوردی 
در سیاست خارجی تلقی شود و احتمالا از 
همیشه برای رسیدن به توافق مشتاق تر 
بوده و این فرصتی برای مذاکره کنندگان 
ایرانی نیز تلقی می شــود. در همین حال 
باید توجه نیز داشت که سفرهای اخیر وزیر 
امورخارجه ایران به چین و روسیه و رایزنی 
با کشورهای منطقه مهم است. چنان چه 
شاید اکنون و پس از اظهارات روزهای اخیر 
ترامپ ، سم پاشی های نتانیاهو بسیاری 
منتظــر دور چهارم مذاکرات هســتند . 
مذاکراتی که سخنگوی وزارت امور خارجه 
روز گذشــته درباره نهایی شدن زمان ان 
خبر داده که »طبق تفاهم مسقط و اعلام 
میزبان عمانی دور بعد)دور چهارم( برای 
شنبه برنامه ریزی شده و تصمیم گیری 
درباره زمان و مکان با هماهنگی سه طرف 
خواهد بود. تا به الان این دور روز شنبه ۱۳ 

اردیبهشت برگزار خواهد شد.«
در همین حال برخــی گمانه زنی ها 
خبر از امکان انتقال مکان مذاکره ایران و 
آمریکا در دور چهارم به اروپا و شاید لندن 
دارد. حال اما تا روز شنبه تنها چند روز باقی 
مانده و باید منتظر ماند و دید در روز آینده و 
تا پیش از روز مذاکره این سیب چند چرخ 

برای رسیدن به میز مذاکره می زند.

توافق ایران و آژانس 
برای ادامه گفت وگوهای فنی

معاون پادمانی آژانس بین المللی انرژی اتمی طی سفری 
به تهران در خصوص مباحث فنی و پادمانــی با معاون امور 
بین الملل، حقوقی و مجلس سازمان انرژی اتمی ایران گفت وگو 
و بر ادامه مذاکرات توافق کردند. به گزارش سازمان انرژی اتمی 
ایران؛ در دیدار »ماسیمو آپارو« و بهروز کمالوندی، موضوع های 
مدنظر دو طرف، به ویژه مباحث فنی و پادمانی، مورد بحث و 
تبادل نظر قرار گرفت و طرفین ضمن بررسی تمامی مباحث 
فی مابین، از جمله موضوعات باقیمانده پادمانی، درخصوص 
روش پیگیری مسایل و نیز ادامه گفت وگوها و اجرای تفاهمات 

حاصله به توافق رسیدند.
    

دستور ویژه اژه ای برای شناسایی و 
برخورد قانونی با مقصرین حادثه انفجار

رئیس قوه قضاییه گفت: مقامات قضایی ذیربط از جمله 
دادســتان کل کشــور با همکاری دســتگاه های امنیتی و 
اطلاعاتی، مقصران احتمالی و تعلل کنندگان و عناصری که 
قصور و کوتاهی آن ها سبب بروز حادثه بندر شهید رجایی شد 
را به سرعت شناسایی کنند و وفق قانون و به حسب و تناسب 
موازین و مراتب مربوطه، برخوردهای مقتضی را با آن ها انجام 
دهند. غلامحسین محســنی اژه ای، دیروز طی سخنانی در 
نشست شــورای عالی قوه قضاییه، با تسلیت مجدد به سبب 
حادثه رخ داده در بندر شــهید رجایی بندرعباس، با خانواده 

قربانیان ابراز همدردی کرد.
    

عضو  کمیسیون امنیت ملی مجلس: 
علت حادثه بندر مشخص شده است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در خصوص 
علل وقوع حادثه در بندر شهید رجایی، گفت: علت این حادثه 
مشخص شــده و در گزارش کمیســیون امنیت ملی به آن 
پرداخته خواهد شد. سارا فلاحی بر تغییر سیاست گذاری ها در 
حوزه بنادر تأکید کرد و افزود: با کسانی که در این زمینه تخلف 
یا اهمال کردند باید برخورد جدی انجام شود؛ چرا که علاوه بر 
خسارت مالی، خسارت جدی جانی وارد شده است و افرادی 
که به عنوان نیروی کار در آنجا مشغول به فعالیت بودند از بین 
رفتند و خانواده های آنها عزادار شده اند، از این رو باید مسئولین 
پاسخگوی این رویه غلط باشند، همچنان که کمیسیون امنیت 
ملی هم با همین رویکرد به مسئله ورود کرده و قطعا از کنار این 

تخلف به راحتی عبور نخواهیم کرد.
    

باهنر: 
دولت پیگیر تصویب پالرمو 
در مجمع تشخیص است 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه دولت 
پیگیر تصویب این لایحه در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
است، گفت: تعدادی از نمایندگان در خواست کرده بودند که 
بررسی این لایحه در مجمع به تاخیر بیافتد. محمدرضا باهنر 
در خصوص بررسی لایحه پالرمو در مجمع تشخیص گفت: این 
لایحه از نظر فنی و کارشناسی در حال بررسی است و نظرات 
دولــت، وزارت اقتصاد، وزارت امورخاجه و مجلس شــورای 
اســلامی در مورد این لایحه برای اعضای مجمع مهم است. 
وی ادامه داد: برخی مخالفان سوالات و ابهامات فنی در مورد 
پیوستن ایران به این کنوانسیون دارند که باید به این ابهامات 

پاسخ داد تا قانع شوند.
    

حمله سایبری به زیرساخت های کشور
معاون وزیر ارتباطات در توییتی از حمله سایبری به زیر 
ساخت های کشور خبر داد. بهزادی اکبری در توئیتی نوشت: با 
عنایت خداوند و تلاش تیمهای امنیتی و فنی شرکت ارتباطات 
زیر ســاخت و وزارت ارتباطات روز گذشته یکی از حملات 
سایبری گســترده و پیچیده علیه زیرســاخت های کشور 

شناسایی و اقدامات پیشگیرانه صورت گرفت.
    

ترامپ:
 توافق با ایران خیلی زود حاصل می شود

رئیس جمهور آمریکا بار دیگر ابراز اطمینان کرد که ایالات 
متحده و ایران به توافق خواهند رسید. به گزارش ایسنا، »دونالد 
ترامپ« در جدیدترین ســخنانش به موضوع گفت وگوها با 
تهران اشاره کرد و گفت تقریباً کاملاً اطمینان دارد که دولتش 
خواهد توانست بر سر برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران 
به توافق برسد. او که این سخنان را در گفت وگو با خبرنگاران در 
محل تجمع خبری کاخ سفید در فرودگاه موریستاون )ایالت 
نیوجرسی( بیان می کرد، افزود: »در رابطه با وضعیت ایران، فکر 

می کنم که عملکردمان بسیار خوب است.«
    

گمرک :
 محموله وارداتی دچار حریق 
در اختیار گمرک نبوده است

طبق اعلام گمرک، محموله وارداتی که ابتدا در بندر شهید 
رجایی دچار انفجار و حریق شده است، در اختیار گمرک نبوده و 
هیچ گونه شماره کوتاژ و اظهارنامه مبنی بر اینکه کالا به گمرک 
اظهار شــده، ندارد. طبق آنچه گمرک جمهوری اسلامی به 
ایسنا اعلام کرده است، با توجه به اینکه هر محموله ای کشتی 
که وارد بندر می شــود ابتدا مانیفســت )اطلاعات باری( آن 
به بندر داده می شــود و پس از آن، صاحب کالا محموله را به 
گمرک اظهار می کند تا تشریفات گمرکی و ترخیص آن آغاز 
شــود. اما محموله وارداتی که روز شنبه )ششم اردیبهشت( 
در بندر شــهید رجایی دچار انفجار و حریق شده، هیچ گونه 
شماره کوتاژ و اظهارنامه مبنی بر اینکه به گمرک اظهار شده 
 باشد را ندارد و این کشــتی و محموله آن در اختیار گمرک 

نبوده است.
    

سخنگوی وزارت خارجه: 
دور چهارم مذاکرات، بین عراقچی و 

ویتکاف برگزار خواهد شد
سخنگوی وزارت خارجه درباره اظهارنظر وزیر خارجه عمان 
درباره مذاکرات گفت: ایشان گفتند که یک نشست دیگر عالی 
رتبه، منظورشان دور چهارم مذاکرات است که به ریاست وزیر 
خارجه ایران و نماینده ویژه آمریکا برگزار خواهد شد. اسماعیل 
بقایی در نشست خبری هفتگی خود با اصحاب رسانه، گفت: 
ورود به جزئیات هر مذاکره ای باید در چارچوب کلیاتی باشد 
که طرفین آن را مورد توافق قــرار دادند. بنابراین در جزئیات 
تفاهم نخواهد شد مگر اینکه چارچوب کلی مدنظر ایران در 

آن لحاظ شود.

عراقچی در پاسخ به اظهارات جدید نتانیاهو، حساب آمریکا و اسرائیل را در مذاکرات از هم جدا کرد؛روی موج کوتاه

بازی گردانی دیپلماتیک
نهال فرخی 

پاسخ های دیپلماتیک عباس 
عراقچی به نتانیاهو در چند 

بخش حائز اهمیت است. او در 
اقدامی صحیح اول حساب 

آمریکا و اسرائیل را دستکم در 
مذاکرات از هم جدا می کند و 

از سوی دیگر به نوعی نتانیاهو 
را دخالت گر در مذاکره ای می 

خواند که حق ورود به آن را ندارد

 ترامپ به نوعی از دسترسی فوری 
به صلح میان اوکراین و روسیه 

ناامید شده و شاید اکنون برای او 
مذاکره با ایران بتواند دستاوردی 
در سیاست خارجی تلقی شود و 
احتمالا از همیشه برای رسیدن 
به توافق مشتاق تر بوده که این 
فرصتی برای مذاکره کنندگان 

ایرانی نیز تلقی می شود

دیپلمات ارشد وزارت خارجه می گوید: در حال حاضر، ما پیرامون چگونگی فعالیت 
مراکز هسته ای و دستیابی به نقطه ای که هم اعتماد را ایجاد کند و هم گام های عملی تر 

را برای توافق اصلی فراهم آورد، در حال مذاکره غیرمستقیم با طرف آمریکایی  هستیم.
»حسین نوش آبادی« در گفت وگو با ایرنا با اشاره به روند مذاکرات غیر مستقیم ایران 
و آمریکا در عمان گفــت: در حال حاضر، گزارش دقیقی از رونــد مذاکرات و موضوعات 
کارشناسی منتشر نشده و اخبار جدیدی نیز در این خصوص در دسترس نیست. مذاکرات 
با حضور دکتر عراقچی، شخص وزیر امور خارجه، ادامه دارد، روند مذاکرات غیر مستقیم بر 
اساس اطلاعات موجود رضایت بخش ارزیابی می شود و فضای مثبتی بر این گفت وگوهای 
غیرمستقیم حاکم است. ارزیابی ها حاکی از آن است که اگر خللی به وجود نیاید، طرفین 
در تلاش برای دستیابی به یک توافق کلی و اولیه هســتند. به این معنا که بر چارچوب و 
کلیات بحث و بررسی صورت گیرد. موضوعات فنی و کارشناسی باید متعاقب توافق اولیه 
مورد بحث قرار گیرد و تا زمانی که چارچوب و محورهای توافق مشخص نشود، بحث های 

کارشناسی چندان خروجی نخواهد داشت.
نوش آبادی ادامه داد: گرچه در حال حاضر نمی توان دقیق گفت اما فضای مذاکره نشان 
می دهد که طرفین به توافق اولیه نزدیک شدند. توافق روشن و کامل در کوتاه مدت، دور از 

انتظار است اما این به معنای نزدیک نشدن به مرحله پایانی توافق نیست.
 

خطوط قرمز ایران معامله پذیر نیست
 نماینده ادوار مجلس در پاسخ به این پرســش که آیا فضای مثبت مذاکرات نتیجه 
قبول خطوط قرمز ایران از ســوی طرف  آمریکایی اســت؛ توضیــح داد: به رغم فضای 
مثبتی که در سه دوره گذشته مذاکرات وجود داشــته اما برخی مسائل وجود دارد که 
هنوز محل اختلافات اساسی ما و آمریکایی هاســت. ما چارچوب های مورد نظر خود و 
محورهایی که به تعبیری خطوط قرمز اســت، را بیان کرده ایم و این خطوط قرمز برای 
ما بسیار حیاتی هستند و آن ها می دانند که از آن ها کوتاه نیامده و عقب نشینی نخواهیم 
کرد. یکی از این مباحث، توانمندی هسته ای و فناوری بومی سازی شده ی کشور است 
که ما به هیچ وجه آن را از دست نخواهیم داد. با این حال، نحوه فعالیت هسته ای، میزان 

تولید و میزان غنی سازی، مباحثی است که دنبال می شود. نوش آبادی با اشاره به اینکه 
به نظر می رســد طرف مقابل هم به دنبال تعطیل کردن صنعت هسته ای ایران نیست، 
گفت: در حال حاضر، پیرامون چگونگی فعالیت مراکز هســته ای و دستیابی به نقطه ای 
که هم اعتماد را ایجاد کند و هم گام های عملی تر را برای توافق اصلی فراهم آورد، در حال 
مذاکره هستیم. ایران به توافق نزدیک شده و طرف آمریکایی نیز به این جمع بندی رسیده 
که فشــار آوردن به ایران برای برچیدن یا تعطیل کردن اصل توانمندی های هسته ای 
 غیرمنطقی و غیرعقلایی است و ایران هم به هیچ وجه بر سر این موضوع مذاکره و معامله 

نخواهد کرد.
وی با بیان اینکه ایران گام هایی را برای رسیدن به توافق به صورت جدی تعریف کرده 
اســت، گفت: ایران می خواهد در ازای همکاری  و شفاف ســازی در زمینه فعالیت های 
هسته ای خود، تحریم ها لغو شوند؛ زیرا اساساً مذاکره ما برای لغو تحریم ها است. به این 
معنا که اگر قرار باشد ما فعالیت های هسته ای خود را در چارچوب توافق برقرار کنیم، قطعاً 

آمریکایی ها نیز باید مسئله رفع تحریم ها را به صورت عملی آغاز کنند.

عده ای تلاش می کنند مذاکره و توافق را بی نتیجه نشان دهند
نماینده ادوار وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسشی درباره جبهه های تخریب کننده 
مذاکرات گفت: واقعیت تلخ این است که عده ای سعی می کنند تا نشان دهند این توافقات 
و مذاکرات مســیری بی نتیجه اســت و با بدبینی مطلق، القاء می کنند که نشست های 
مذاکراتی نتیجه ای ندارد و گاهی نیز با تفســیرهای غلط و برخی هشــدارها به ایجاد 
اختلافات دامــن می زنند. آنها به دنبال ایجاد فضای دو قطبی در کشــور هســتند؛ در 
حالی که امروز مسئولان ارشــد کشور به جمع بندی رســیده اند و با تدابیر مقام معظم 
رهبری و رهنمودهای ایشــان، این کارزار دنبال می شــود. آنهایی که این شیوه و رفتار 
را در پیش گرفته اند، باید بدانند که به هیچ وجه به مصلحت کشــور نیســت و به منافع 
کشور لطمه می زنند. اگر قرار است مذاکرات به یک سرانجام روشن برسد، که امیدواریم 
این اتفاق بیافتد؛ منافع آن بــرای مردم و کشــور خواهد بود و اگر هم بــه هر دلیلی با 
کارشــکنی طرف مقابل متوقف شــود، ایران حجت خود را تمام کرد و صادقانه، جدی، 
 هوشــمندانه و عاقلانه وارد این مذاکرات شــد تا مســائل و اختلافات خود با دنیا را به 

حداقل رساند.
 نوش آبادی با اشــاره به اینکه هر توافقی که امروز در هر نقطــه از دنیا صورت گیرد؛ 
کنوانســیون حقوق بین الملل چارچوب های آن را تعیین کرده اســت، گفت: در این 
چارچوب توافق می تواند شــکل گرفته و ضمانت اجرا داشــته باشــد. ایران همچنین 
پیشنهاد کرده است که برخی از کشــورها می توانند به منظور ضمانت در این در توافق 
 حضور داشته باشند و تضمین های لازم از طرف دو طرف داده برای اجرای توافق مطلوب 

داده شود.
وی ادامه داد: گرچه نمی توان اقدام همه گروه هایی را که نظر مخالف درباره مذاکرات 
می دهند، آگاهانه و به قصد تخریب و ابتر گذاشتن مذاکرات دانست اما نمی توان کشور را بر 
اساس نگاه ها و سلیقه های متعدد و متفاوت پیش برد. مسئولان و مقامات در شورای عالی 
امنیت ملی، نهادهای امنیتی، نظارتی و نظامی باید تصمیم گیری کنند و هر تصمیمی که 
امروز گرفته می شود، جمعی و اجماع کلی و تدبیر نظام است. این افراطی گری در آمریکا 
هم وجود دارد که در رأس آن ها جریان صهیونیستی است که به هیچ عنوان راضی به توافق 
نیستند و ایجاد رعب و وحشت می کنند. در حال حاضر این موارد تا حد زیادی فروکش 
کرده و امیدواریم این ســلایق و نگاه های فردی که در آن مصلحت کشور ، انقلاب، نظام 
و مردم وجود ندارد؛ تعدیل شــده و اجازه دهند کشور براساس اصول و چارچوب تعریف 

شده پیش رود.

فضای مذاکره نشان می دهد که طرفین به توافق اولیه نزدیک شدند
گفت وگو

نماینده زاهدان در مجلس گفت:هر وقت کشــور ما به آرامش می رسد و می خواهند 
مســائل را حل کنند، یک عده توطئه می کنند و آتشی به پا می کنند که کلی هزینه برای 

نظام جمهوری اسلامی در پی دارد.
حسینعلی شهریاری در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره این که چرا امروز که در کشور 
بیش از هر زمانی به وحدت میان اقوام و مذاهــب نیاز داریم برخی با رفتارهای خود باعث 
برهم زدن این وحدت می شوند، عنوان کرد: در جمهوری اسلامی شیعه و سنی قرن هاست 
کنار هم زندگی می کنند و هیچ مشکلی هم با هم نداشتند و ندارند. متأسفانه باید اینطور 
بگویم، هر وقت کشور ما به آرامش می رسد و می خواهند مسائل را حل کنند، یک عده توطئه 

می کنند و آتشی به پا می کنند که کلی هزینه برای نظام جمهوری اسلامی در پی دارد.
نماینده مردم زاهدان با بیان اینکه هر حرکتی که باعث تفرقه شود را محکوم می کنیم، 
خاطرنشان کرد: ما هزینه های بســیاری در اقصی نقاط دنیا در خصوص اختلاف افکنی 
عده ای میان برخی برادران مســلمان و اهل ســنت می دهیم، جمهوری اسلامی ایران 

چه امروز که از مــردم مظلوم غزه و لبنان مظلوم دفاع می کند و چــه آن زمان که از مردم 
بوسنی وهرزگوین دفاع می کرد یک رویکرد داشت و اصلا رو در رویی جمهوری اسلامی 
و درگیری ما با اســرائیل غاصب به خاطر برادران مسلمان مان در فلسطین و برای دفاع از 

مظلومیت است و واقعاً باید مراقبت بیشتری داشته باشیم.
وی با اشاره به این که باید با کسانی که باعث تفرقه و وحدت شکنی می شوند، به شدت 
برخورد کرد، گفت: مخصوصاً باید مراقب باشــیم و تریبون های رسمی را به طور رسمی 
برنامه ریزی کنیم که کسی نتواند فرصت پیدا کند. تشــکر می کنیم که به موقع با تمام 
افرادی که این تخلف بزرگ را انجام دادند، برخورد شد. همچنین از علمای استان سیستان 
و بلوچستان، علمای شیعه و سنی و مسئولین استان که به موقع حرکت کردند، اطلاعیه 
دادند و از تریبون های نماز جمعه یادآوری کردند و به مردم هشدار دادند که در دام تفرقه 

نیفتند و مشکلی را در استان به وجود نیاورند، تقدیر می کنیم.
شهریاری بیان کرد: خوشــبختانه این موضوعات مدیریت شده است، ولی ما همیشه 

باید مراقب باشیم چراکه نه اســتکبار جهانی و نه صهیونیست ها چشم دیدن جمهوری 
اســلامی را ندارند و این ها می تواننــد برنامه ریزی کنند و افــرادی را بخرند که هر وقت 
 فتنه ای در کشور ایجاد کنند. باید مراقب باشیم که کســی نتواند باعث فتنه و تفرقه در 

جمهوری اسلامی شود.

نماینده زاهدان:

هر وقت کشور به آرامش می رسد یک عده توطئه و آتش به پا می کنند

گفت وگو


